
4799 9/5 75: Meddelelser fra formanden. 4800 

48. møde .  

Fredag den 9. maj kl. 11. 

Formanden: 
Fra medlem af folketinget Erhard Jakob- 

sen har jeg modtaget meddelelse om, at han 
anmoder om orlov på grund af midlertidig 
udsendelse i offentligt hverv fra og med den 
13. maj og ikke som tidligere meddelt fra 
den 9. maj. 

I skrivelse af 7. maj meddeler ministeren 
for udenrigsøkonomi, at han ønsker skrift- 
ligt at fremsætte: 

Forslag til folketingsbeslutning om Dan- 
marks ratifikation af den supplerende proto- 
kol til associeringsaftalen mellem Det europæ- 
iske økonomiske Fællesskab og Tyrkiet og af 
den supplerende protokol om varer henhørende 
under Det europæiske Kul- og Stålfællesskab 
samt godkendelse af den interne tillægsaftale 
om tillægsprotokollen -  alle undertegnet den 
30. juni 1973 -  som følge af nye medlems- 
staters tiltrædelse af Fællesskaberne. 

Medlemmer af folketinget Erhard Jakob- 
sen, Arnfast, Brusvang og Jes Schmidt har 
meddelt mig, at de ønsker skriftligt at frem- 
sætte: 

Forslag til lov om vikarbureauer. 

Kommunaludvalget har afgivet tillægs- 
betænkning over forslag til lov om ændring 
af lov om kommunernes styrelse. Eksempla- 
rer er omdelt. 

Skriftlig fremsættelse af forslag. 

Udenrigsøkonomiministeren (Ivar Nør- 
gaard ) :  
Jeg tillader mig herved at fremsætte for- 

slag til folketingsbeslutning om Danmarks ra- 
tifikation af den supplerende protokol til asso- 
cieringsaftalen mellem Det europæiske øko- 
nomiske Fællesskab og Tyrkiet og af den 

supplerende protokol om varer henhørende 
under Det europæiske Kul- og Stålfællesskab 
samt godkendelse af den interne tillægsaftale 
om "tillcegsprotokollen 홢 alle undertegnet den 
30. juni 1973 홢 som følge af nye medlems- 
staters tiltrædelse af Fællesskaberne. 

Ved sin tiltrædelse af De europæiske Fæl- 
lesskaber forpligtede Danmark sig til at ind- 
træde i Fællesskabernes aftaler med Tyrkiet. 

Det bestemtes i tiltrædelsesakten, at de 
nødvendige tilpasnings- og overgangsforan- 
staltninger til aftalerne skulle fastlægges i 
protokoller. 

Disse protokoller til henholdsvis associe- 
ringsaftalen mellem Det europæiske økono- 
miske Fællesskab og Tyrkiet og aftalen om 
varer henhørende under Det europæiske 
Kul- og Stålfællesskab blev undertegnet i 
Ankara den 30. juni 1973 sammen med en 
intern tillægsaftale vedrørende finansproto- 
kollen, der fastsætter hvert medlemslands 
bidrag til udviklingslån til Tyrkiet. 

Først efter de ni medlemslandes og Tyr- 
kiets ratifikation af disse protokoller vil de 
nye medlemsstater indtræde i associeringens 
rettigheder og forpligtelser i fuldt omfang. 

Forelæggelse for Folketinget af protokol- 
lerne blev stillet i udsigt ved fremsættelsen 
af forslag til lov om Danmarks tiltrædelse 
af De europæiske Fællesskaber. 

Til det nu fremlagte forslag til folketings- 
beslutning er bilagt såvel protokollerne som 
de forudgående aftaler mellem EF og Tyr- 
kiet. Materialet giver således et overblik 
over Danmarks samlede rettigheder og for- 
pligtelser i medfør af aftalerne mellem Fæl- 
lesskaberne og Tyrkiet. 

Som det vil ses, indeholder selve protokol- 
lerne i hovedsagen kun rent tekniske tilpas- 
ningsbestemmelser med henblik på de nye 
medlemsstaters indtræden i associeringsaf- 
talen m.v., aftalen mellem Det europæiske 
Kul- og Stålfællesskab og Tyrkiet og den 
interne aftale mellem medlemslandene ved- 
rørende finansprotokollen. 

Det er regeringens opfattelse, at de i de 
to supplerende protokoller og tillægsaftalen 
indeholdte forpligtelser ikke går ud over, 
hvad der var forudset ved Danmarks tiltræ- 
delse af De europæiske Fællesskaber. I for- 
bindelse med tillægsaftalen vedrørende fi- 
nansprotokollen bemærkes, at Danmarks 
bidrag på 37,5 mill. kr. til udviklingslån til 
Tyrkiet via Den europæiske Investerings- 
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[Ministeren for udenrigsøkonomi.] 
bank allerede er medregnet i planlægningen 
af Danmarks udgifter til udviklingsbistand. 

På baggrund af at Danmark ved sin til- 
trædelse af De europæiske Fællesskaber for- 
pligtede sig til at indtræde i Fællesskabernes 
aftaler med Tyrkiet og folketinget ved 
denne lejlighed må anses at have givet sin 
principielle tilslutning hertil, vil jeg gerne 
anbefale, at folketinget meddeler sit sam- 
tykke til ratifikation. 

Ordføreren for forslagsstillerne (Erhard 
Jakobsen) (CD): 
Jeg tillader mig herved at fremsætte for- 

slag til lov om vikarbureauer, idet jeg 
vedrørende motiveringen for lovforslaget 
skal henvise til de ledsagende bemærkninger. 

Den første sag på dagsordenen var: 
Spørgsmål om meddelelse af orlov til og 

indkaldelse af stedfortræderen for follcetings- 
medlem Ritta Ahm. 

Formanden: 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg be- 

tragte det som vedtaget, at den ønskede or- 
lov meddeles fra og med den 9. maj 1975, og 
at stedfortræderen indkaldes som midlerti- 
digt medlem. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Spørgsmål om meddelelse af orlov til og 

indkaldelse af stedfortræderen for folketings- 
medlem Kirsten Jacobsen. 

Formanden: 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg be- 

tragte det som vedtaget, at den ønskede or- 
lov meddeles fra og med den 9. maj 1975, og 
at stedfortræderen indkaldes som midlerti- 
digt medlem. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Spørgsmål om meddelelse af orlov til og 

indkaldelse af stedfortræderen for folketings- 
medlem Erhard Jakobsen. 

Formanden: 
Dersom ingen gør indsigelse, vil jeg be- 

tragte det som vedtaget, at den ønskede or- 

lov meddeles fra og med den 13. maj 1975, 
og at stedfortræderen indkaldes som midler- 
tidigt medlem. (Ophold). Det er vedtaget. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Indstilling fra udvalget til valgs prøvelse. 

Ordføreren for udvalget til valgs prøvelse 
(Poul Dam) (SF): 
I forbindelse med den almindelige prøvelse 

af valgene, der fandt sted den 24. januar 
d.å., godkendte folketinget som bekendt hr. 
Lars Emil Johansens og hr. Rosings man- 
dater. Dette skete således, som det er hjem- 
let i forretningsordenens § 1, stk. 6, på grund- 
lag af en foreløbig opgørelse over valget i 
Grønland. 

Med skrivelse af 5. d.m. har ministeren 
for Grønland nu fremsendt det endelige ma- 
teriale, nemlig den af landshøvdingen over 
Grønland den 14. april udfærdigede valg- 
bog vedrørende folketingsvalget i Grønland 
den 9. januar 1975, og ifølge den nævnte 
bestemmelse i forretningsordenen skal tin- 
get herefter træffe afgørelse om, hvorvidt 
godkendelsen kan opretholdes. 

Valgbogen har været tilstillet udvalget til 
valgs prøvelse, og dette har ikke fundet an- 
ledning til særlige bemærkninger. Vi kan altså 
derfor indstille, at mandaterne fortsat god- 
kendes. 

Der er herefter spørgsmålet om godken- 
delse af nogle midlertidige medlemmer: 

Under de foregående punkter på dags- 
ordenen har tinget vedtaget at meddele fru 
Ritta Ahm og fru Kirsten Jacobsen sygeorlov 
og at meddele hr. Erhard Jakobsen orlov på 
grund af udsendelse i offentligt hverv. 

Der foreligger fra 1. stedfortræder for hver 
af disse meddelelse om, at de pågældende 
er villige til at indtræde som midlertidige 
medlemmer i anledning af den meddelte 
orlov. 

Det er for fru Ritta Ahm, der er valgt 
for kristeligt folkeparti i Vestsjællands amts- 
kreds: sognepræst Harry Flensted Andersen, 
Mørkøv. 

For fru Kirsten Jacobsen, der er valgt 
for fremskridtspartiet i Nordjyllands amts- 
kreds, er det: gårdejer Kaj il. Larsen, Fre- 
derikshavn, og 

endelig er det for hr. Erhard Jakobsen, 
301 
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der er valgt i Københavns amtskreds: civil- 
økonom Lars Abel, Bagsværd. 

Udvalget til valgs prøvelse har i et møde 
i dag behandlet også disse sager, og jeg kan 
herefter på et enigt udvalgs vegne afgive 
følgende indstillinger: 

Indstilling I. 
Den foreløbige godkendelse af Lars Emil 

Johansen og Nikolaj Rosing som valgt i 
Grønland opretholdes. 

Indstilling I I .  
1) Sognepræst Harry Flensted Andersen 

godkendes som midlertidigt medlem af folke- 
tinget fra og med den 9. maj 1975. 

2) Gårdejer Kaj K. Larsen godkendes som 
midlertidigt medlem af folketinget fra og 
med den 9. maj 1975. 

3) Civiløkonom Lars Abel godkendes som 
midlertidigt medlem af folketinget fra og 
med den 13. maj 1975. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Udvalgets indstilling I 
vedtoges enstemmigt med 120 stemmer. 

Udvalgets indstilling II 
vedtoges enstemmigt med 122 stemmer. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Tredje behandling af forslag til lov om æn- 

dring af lov om uddannelse af børnehave- og 
fritidspædagoger. 

(Lovforslag nr. 138. Fremsat 11/3 75. Før- 
ste behandling 17/4 75. Betænkning 23/4 75. 
Anden behandling 7/5 75). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Svend Andersen (Rosk. a.) (FP): 
Når fremskridtspartiet kan stemme for 

ophævelsen af denne revisionsbestemmelse, 
så er det ikke fordi vi ikke ønsker denne lov 
ændret 홢 det gør vi i allerhøj este grad 홢 
men vi ønsker principielt denne uddannelse 
helt afskaffet. Men da vi er bange for, at 
der ikke vil være flertal for dette endnu, 
har vi i undervisningsudvalget bedt om et 

samråd med undervisningsministeren med 
det formål at få et flertal her i folketinget 
til i det mindste at få bragt en lille smule 
fornuft ind i denne uddannelse. Vi ønsker 
f. eks., at der skal være færre boglige krav, 
og vi ønsker at nedlægge en lang række fag. 
Vi mener f. eks. ikke, at man behøver at 
have været undervist i litteratur samt kunst- 
forståelse for at kunne skifte bleer. Vi ønsker 
videre uddannelsen gjort 2-årig. Når vi kan 
gå ind for dette forslag, så hænger det sam- 
men med, at vi principielt er modstandere 
af disse revisionsbestemmelser. Vi finder de 
er overflødige, idet enhver lov til enhver tid 
kan tages op til revision. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 124 stemmer. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive tilstillet stats- 

ministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
Tredje behandling af forslag til lov om æn- 

dring af lov om kommunernes styrelse. 
(Lovforslag nr. 79. Fremsat 26/2 75. Før- 

ste behandling 12/3 75. Betænkning 2/5 75. 
Anden behandling 7/5 75. Tillægsbetænkning 
7/5 75). 

Der var stillet 1 ændringsforslag i tillægs- 
betænkningen. 

Uden for tillægsbetænkningen var der 
ikke stillet ændringsforslag. 

Ændringsforslaget sattes først til forhand- 
ling. 

Ove Hansen (S): 
Udvalget har mellem anden og tredje 

behandling stillet et ændringsforslag ved- 
rørende det interval, der skal være ved 
budgetlægninger i kommunerne mellem før- 
ste og anden behandling og som hidtil har 
skullet være mindst to uger. Nu har udval- 
get bedt om, at det bliver tre uger, og der- 
for har man i udvalget stillet ændringsfor- 
slag, således at intervallet bliver på tre uger. 
Hele udvalget indstiller dette ændringsfor- 


